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השינויים בשוק העבודה וכן 
הידע והמידע הזמינים לכול 
תובעים מהאוניברסיטאות 
ומהממסד האקדמי בכלל, 
להתאים עצמם לעולם המשתנה בקצב 
מסחרר. במציאות שבה לכל ילד יש 
מנוע חיפוש בטלפון הנייד וכשניתן 
לרכוש מקצוע טכנולוגי רווחי למדי 
תוך כמה שבועות הכשרה אינטרנטית, 
ובוודאי אחרי משבר עולמי שערער את 
הצורך בנוכחות פיזית באולם הרצאות 
כדי לרכוש השכלה פורמלית, המוסד 
האוניברסיטאי ניצב בפני אתגרים 
גדולים. מי שנדרש להתמודד עימם 
הוא פרופ' אשר כהן, חוקר פסיכולוגיה 
קוגניטיבית, אשר החל את דרכו בתואר 
ראשון בכלכלה באותה האוניברסיטה 
אשר כיום הוא מכהן כנשיאה. בריאיון 
עימו לרגל פתיחת שנת הלימודים 
האקדמית, הוא מסביר מה מאפיין את 
הסטודנטים של היום, כיצד מתמודדים 
באוניברסיטה עם מהפכת המידע, מה 
מטריד נשיאים של אוניברסיטאות, 

מדוע השכלה פורמלית נחוצה יותר 
מתמיד, ואחת ולתמיד — האם ניתן 

לחלק קשב.
מה הרלוונטיות של השכלה אקדמית 
פורמלית בעולם שבו הידע כל כך 

זמין?
"האוניברסיטה של היום שונה מאוד 
מהמוסד שאני למדתי בו. הימים שבהם 
המרצה היה מגיע לאולם ההרצאות, 
נעמד לפני הכיתה ולאחר שסיים לדבר 
הולך הביתה, ובכך סיים את עבודתו — 
חלפו מהעולם. כיום הקמפוס האקדמי 
הרבה יותר דינמי. אנחנו מספקים כלים 
נוספים לסטודנטים, בדגש על יזמות 
והעשרה. אני חושב שהכלי החשוב 
ביותר שהסטודנטים רוכשים זה בכלל 
לא הידע אלא החשיבה הביקורתית, 
פיתוח הסקרנות, סקרנות שמתבטאת 
שבו  בעידן  חיים  אנחנו  ביוזמה. 
האוניברסיטה היא חלק ממארג, היא 
חלק מהתעשייה ומהקהילה הסובבת 
אותה. דוגמה לכך אצלנו בעברית 
היא הקמת פארק תעשייתי ענק שבו 

יפעלו חברות שונות כחלק מקמפוס 
גבעת רם. בסמוך לפארק יהיו מגורי 
הסגל ומעונות הסטודנטים. למעשה, 
האוניברסיטה כיום מעורה יותר מאי 
פעם בתוך הקהילה. אנו פועלים מתוך 
תפיסת עולם כזו ולשם אנו מכוונים 

את הסטודנטים שלנו". 
מה מאפיין את הסטודנט של 2023?
"דור הסטודנטים הנוכחי חי חלק 
ניכר מחייו בעולם וירטואלי. העולם 
שלהם שונה מאוד משל המרצים שלהם, 
מהדור שלי. הם מעורים במגוון רחב 
בהרבה מזה שבו אנו היינו בתקופתנו 
להרבה  נחשפים  הם  כסטודנטים. 
יותר גירויים, מה שמוביל למעבר 
מהיר, לעיתים מהיר מדי, בין נושאים 
גם  ובמחשבה.  בעיסוק  ותחומים, 
הצרכים של שוק העבודה, שמתפקידנו 
להכין את הסטודנט לקראתו, השתנו 
למדי. סביר שסטודנט אשר סיים את 
לימודיו יחליף מספר מקומות עבודה 
תוך שנים בודדות מסיום התואר. כדי 
להצליח להתאים את האוניברסיטה 

 לקראת פתיחת שנת הלימודים החדשה, 
 פרופ' אשר כהן, נשיא האוניברסיטה העברית, 

 מדבר על מקומה של האוניברסיטה בעידן העכשווי, 
 מדוע לדעתו הזום לא יכול להחליף את המפגש 

הפרונטלי ולמה העתיד נמצא בתווך שבין העולמות
גיא מלמד

מדד השלוֹמוּת

זה לא הידע שקובע. 
זאת המיומנות
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למאפיינים הללו, המשימה של המרצים, 
האוניברסיטה  כנשיא  בפרט  ושלי 
וכאבא לילדים בני הגיל המדובר, הוא 
להצליח להגיע אליהם, לתוך העולמות 

שהם חיים בתוכם".
של  המחיר  מה  קשב,  כחוקר 
המעברים החדים הללו, ושל המולטי־

טסקינג בפרט?
"המוח שלנו לא עובר אבולוציה 
בפרק זמן של דור אחד. אנחנו משתנים 
בהתאם לסביבה אבל היכולת הבסיסית 
שלנו נותרה זהה. כשהייתי ילד זכרתי 
את מספרי הטלפון של כל חבריי, כיום 
אני אפילו לא זוכר את הקידומת. זאת 
דוגמה להתאמה לסביבה משתנה. אך 
באשר לחלוקת קשב בין משימות, 
תחום שחקרתי רבות במשך השנים, 
בשאלה האם ניתן לבצע שתי מטלות 
בו־זמנית באופן שלא יפגע באיכות 
הביצוע, התשובה הברורה היא לא. 
במידה ואדם מבצע שתי מטלות בו־
זמנית הוא משלם מחיר בביצוע שתי 
המטלות, הוא יעשה אותן בצורה פחות 

טובה. השאלה הבאה היא האם יש 
הבדל בין נשים לגברים, התשובה לכך 
היא גם שלילית. ייתכן שיש הבדלים 
תרבותיים, נשים מעדיפות להתמקד 
וגברים  פעם  בכל  אחת  במשימה 
יעדיפו לעשות דברים בו־זמנית, וזה 
יוצר מצג שווא שנשים לכאורה טובות 

יותר בחלוקת קשב. זאת הסיבה לכך 
שתאונות דרכים מתרחשות כשהנהג 
עסוק במשהו אחר, כי זמן התגובה 
איטי יותר. אין אפשרות לשנות את זה. 
ברוב הדברים בחיינו, כשננסה לעשות 
שני דברים במקביל, לא יקרה כלום 

חוץ מביצוע פחות טוב של 
שתי המשימות, אך כשזה 
מגיע לנהיגה, המחיר עלול 

להיות יקר מאוד". 
מה תמליץ לילדיך בנוגע ללימודים 

אקדמיים?
"אני משוחח על כך רבות עם בני. 
הוא משרת ביחידה טכנולוגית בצבא 
ואני לוחץ עליו שלא ישתחרר וייכנס 
ישר לשוק התעסוקה, אף שהוא יכול 
להתחיל לעבוד ולהרוויח הרים של 
לעובדה  מודע  לחלוטין  אני  כסף. 
שכיום יש רבים שלא זקוקים בכלל 
לתואר, ששירתו ב־8200 ונכנסו לשוק 
העבודה בהצלחה רבה. אומנם יש 'סטיב 
ג'ובסים', אנשים מבריקים שלא צריכים 
שילמדו אותם ויכולים לשנות את 
העולם מהמחסן הביתי שלהם, אבל 
זה זן נדיר מאוד של אנשים. הרוב 
המכריע מרוויח הרבה מאוד מלימודים 
אקדמיים, וזה לא משנה מה התואר או 
הנושא הנלמד. זה ממש לא הידע, הידע 
שלי מהתואר הראשון בכלכלה כבר 
לא רלוונטי, זו המיומנות המחשבתית 
שהופכת אנשים למיומנים יותר, ובין 
היתר גם יזמים ומנהלים מוכשרים יותר. 
זאת הסיבה שאני לוחץ על בני שילך 

לאוניברסיטה".
יש המבקרים את הרלוונטיות של 
הממסד האקדמי בעולם שטכנולוגיות 
ופיתוחים מגיעים מהתעשייה, למשל 
העובדה שחברות הפארמה הובילו את 

פיתוח החיסון לקורונה.

"אם להתייחס לקורונה בפרט וכמשל 
בכלל, אז האמת רחוקה מכך. הקו הסופי 
של החיסון לקורונה הגיע מהתעשייה, 
אך ללא שנים ארוכות של מחקרים 

גנטיים שעליהם התבסס הפיתוח 
 ,mRNA של טכניקת הזרקת

פרופ' אשר כהן

נשוי + 2 ומתגורר 
בירושלים. חוקר 

פסיכולוגיה 
קוגניטיבית ונשיא 

האוניברסיטה 
העברית

"הימים שבהם המרצה היה מגיע לאולם ההרצאות, נעמד לפני 
הכיתה ולאחר שסיים לדבר הולך הביתה, ובכך סיים את 

עבודתו — חלפו מהעולם. כיום הקמפוס האקדמי הרבה יותר 
דינמי. הכלי החשוב ביותר שהסטודנטים רוכשים זה בכלל 

לא הידע אלא החשיבה הביקורתית"
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שעל בסיסו פותחו החיסונים של 
מודרנה ופייזר, לא היה חיסון. 
הידע והמחקר באוניברסיטאות הוא 
קריטי לכל בסיס לחדשנות ולפיתוחים 
בתעשייה. כל מנכ"ל של כל חברה 
גדולה יאמר לך שהם מחפשים את 
הבוגרים של האוניברסיטאות. לאחרונה 
נפגשתי עם חברת ביונטק, החברה 
שפיתחה למעשה את הטכניקה של 
הזרקת mRNA. ממשלת ישראל רוצה 
להביא את ביונטק לארץ, שיפתחו כאן 
מרכז, והם שוקלים את זה בחיוב. אבל 
התנאי שלהם זה שהם יוכלו להשתמש 
במשאב של מחקר אקדמי מצוין, ושהם 
יהיו ממוקמים בסמוך למוסד אקדמי 
מוביל, לכן נפגשתי איתם. הקשר 
בין האקדמיה לתעשייה הוא קשר 
הדוק. אני יודע שיש תחושה שכבר 
אין צורך בממסד הארכאי הזה, אבל 
מה שהסטודנטים והתעשייה מקבלים 
באוניברסיטה, אין כל יכולת לרכוש 

בדרך אחרת".

אילו דברים טעונים שיפור כיום 
באוניברסיטאות?

"האתגר הכי גדול כיום במחקר, 
מולטי־ לשלב  זה  בעיניי,  לפחות 
דיסציפלינריות, לשלב בין עולמות: 
לשלב בין רפואה לבין חישוביות, 
לשלב בין מזון לטק. הרבה מאוד 
נמצאות בגשרים שבין  מהתובנות 
העולמות והשילוב ביניהם הוא ענק. 
אנו משקיעים מאמצים רבים לטפח 
את החיבורים, אך לא בטוח שבהצלחה. 
האתגר הזה משותף לכל המוסדות 
לתמרץ  איך  בעולם,  האקדמיים 
חוקרים לצאת מאזור הנוחות, להעמיק 
בעולמות הפחות מוכרים, כי דווקא 

שם מוצאים אוצרות גדולים. אני לא 
מכיר מקום בעולם שהוא מצוין בזה".
איך אתם מתמודדים עם האתגר 
הזה בעברית, למשל בתחום הרפואה?
מרכז  שנים  כמה  לפני  "הקמנו 
לרפואה חישובית, שעוסק בניצול 
שהצטבר  העצום  הרפואי  הדאטה 
מאז שהמערכות המחשביות נעשו 
כדי  מהרפואה,  נפרד  בלתי  חלק 
לפתח תרופות למחלות. פתחנו תואר 
משולב לרפואה ומדעי המחשב, כדי 
להכשיר רופאים אשר יודעים לשלב 
בין שני העולמות. המשימה שלנו 
כמוסד, ושלי באופן אישי כנשיא, 
זה לנסות לחזות לאן העולם הולך. 
כדי לעשות מחקר בעולם מתהווה, 
צריך להתיימר לחזות לאן העולם 
מתקדם ולהיערך בהתאם. לדוגמה, 
כולם עוסקים כיום במשבר האקלים 
ובמשבר התזונה שעתיד לפקוד את 
העולם עם הגידול באוכלוסייה, אך אנו 
כבר עסקנו בכך לפני שנים, נערכנו 
וחקרנו את הנושא. אני טרוד במה 
עתיד להתרחש, ולאן אפשר להתפתח 
כדי  המסורתיים  לתחומים  מעבר 
להניח את התשתית הנכונה. לזה 
כמובן צריך משאבים רבים. כמו יתר 
נשיאי האוניברסיטאות, אני עסוק 
כל הזמן בלהשיג מקורות תקציביים 
נוספים כדי שנוכל לעמוד במה שמוטל 
עלינו עבור הסטודנטים, החוקרים, 

והקהילה שאנחנו חיים בה". 
של  להצלחה  נחשב  בעיניך  מה 
האוניברסיטאות בשנים האחרונות?

בצורה  שהתמודדנו  חושב  "אני 
מעולה עם משבר הקורונה. תוך זמן 
קצר מאוד הצלחנו להעמיד מערכת 
תומכת למידה ופיתחנו התאמות. אני 
חושב שזו הצלחה מדהימה שכמעט ולא 
מדברים עליה. כמובן שהסטודנטים 
כלל  כמו  מאוד,  חוו תקופה קשה 
האוכלוסייה, אך באופן יחסי צלחנו 
את המשבר באופן מרשים למדי. כראיה 
לכך, במהלך תקופת הקורונה הייתה 
פחות נשירה של סטודנטים מהלימודים 
מאשר בשנת לימודים ממוצעת. גם 
ההוראה השתנתה לחלוטין, השינויים 
שבאו בעקבות המשבר תרמו לכך 
שכיום הלמידה הרבה יותר מודרנית 

וטכנולוגית".
יש שטוענים שעם תום המשבר 
מהשינויים.  בה  חזרה  האקדמיה 
הסטודנטים חזרו לכיתות ולנוכחות 
חובה, ובכלל למתודות הוראה הישנות.
את  שואלים  הזמן  כל  "אנחנו 
הסטודנטים שלנו מה התחושות שלהם, 
מה הם רוצים שיקרה והאם הם שבעי 
רצון. זה כשלעצמו שינוי גדול מאוד 
לסטודנט,  האקדמיה  שבין  ביחס 
שינוי מהתקופה שאני הייתי סטודנט. 
כששאלנו את הסטודנטים באמצעות 
סקרים האם הם מעדיפים להישאר 
במתכונת של למידה מרחוק או לחזור 
לקמפוס, 75% ענו שהם מעדיפים לחזור 
לקמפוס. אפילו במדעי המחשב, שם אין 
חסך טכנולוגי כלשהו אצל התלמידים, 
המגמה הייתה זהה. היינו מופתעים 
מאוד, חשבנו שסטודנטים יעדיפו 
להישאר בבית. אני סבור שזה בגלל 
הסביבה החברתית בקמפוס, יש משהו 
במפגש האנושי ובחוויה הטוטאלית 
של למידה פרונטלית שמעצב אותך. 
מצד שני, השארנו שינויים רבים על 
כנם. כיום כל שיעור באוניברסיטה 
העברית מוקלט ונגיש לסטודנטים 
באינטרנט, זה מאפשר לכל תלמיד 
לחזור על השיעור, ואם סטודנט החסיר 
בשל מילואים למשל, אין לו שום בעיה 

להשלים את החומר".
מה החוויה הראשונה שאתה זוכר 

כסטודנט?
"אני זוכר שציפיתי מאוד ללימודים 
באוניברסיטה. מאוד רציתי ללמוד. 
אני זוכר היטב את התחושה המדהימה. 
היה משהו מיוחד באווירה בקמפוס, 
הרחש הבלתי פוסק של ויכוחים ודיונים 
באולם ההרצאות, גם פוליטיקה הייתה 
חלק נכבד מהשיח הער. האווירה הייתה 
מחשמלת מבחינה חברתית. זה עניין 
אותי ושאב אותי הרבה יותר מהתוכן 
של הקורסים. זה ריגש אותי עד כדי 
כך שהעולם הזה הפך להיות חלק 
בלתי נפרד מעולמי שלי. אני מודה 
שאיני מכיר טוב עולמות אחרים מחוץ 
לאוניברסיטה, שכן מאז שסיימתי את 
התואר השני לא הייתה לי ולו עבודה 
אחת שלא הייתה קשורה באקדמיה, 

ואני לא מצטער על כך לרגע". •

 "הקשר בין האקדמיה לתעשייה הוא 
 קשר הדוק. אני יודע שיש תחושה 
 שכבר אין צורך בממסד הארכאי הזה, 
אבל מה שהסטודנטים והתעשייה 
מקבלים באוניברסיטה, אין כל יכולת 
לרכוש בדרך אחרת"


